
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1876. Andra Kammaren. N:o 8.

Onsdagen den 16 Februari.
Kl. 1 e. m.

§ 1.
Justerades protokollet för den 9 i denna månad.

§ 2.

Upplästes och lades till kandlingarne ett så lydande sjukbetyg:
Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare Herr E. Thomasson 

är af sjukdom hindrad, att tills vidare lemna sina rum, intygas på af- 
lagd embetsed.
L Stockholm den 157'Februari 1876.

E■ Odmansson.
i Med. Dokt.

§ 3.
Föredrogs ånyo Stats-Utskottets memorial Nio 2, angående en tillf Ang. m */ 

Stats-Utskottet remitterad motion om förhöjning af den i Kongl. kun-^*-^**»^ 
görelsen den 12 Maj 1871 för tjenstresor bestämda ersättning. ateriemnad

Utskottet hade i" detta memorial anmält, det Utskottet, enär ifråga- *°n‘ 
varande af Herr R. Ehrenborg väckta motion (N:o 51) — uti hvilken 
föreslagits, att Riksdagen, så vidt på densamma ankomme, måtte be
sluta sådan förhöjning af den i nämnda Kongl. kungörelse för tjenst
resor bestämda ersättning, som erfordrades till betäckande af det högre 
belopp, hvartill entreprenadskjutslegan numera uppginge — synts Ut
skottet icke tillhöra dess befattning, utan jemlikt § 37 mom. 3 Riks
dagsordningen böra af Tillfälligt Utskott handläggas, ansett sig böra 
samma motion till Kammaren återlemna.

Mot denna Utskottets åtgärd hade Herr Carl Ifvarsson låtit an
teckna sin reservation; och anförde nu, efter memorialets föredragning:

Herr Carl Ifvarsson: Herr Grefve och Talman! Mine Herrar!
Då jag antecknat mig såsom reservant mot Utskottets beslut uti ifråga-
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Ang. en af varande ämne, har jag ansett mig böra med några ord redogöra för 
Stati-Vishouetmm åsigt i frågan. Då' jag reserverade mig, gjorde jag det icke så 

återiemnad myCket derföre, att jag trodde frågan ovilkorligen böra behandlas af 
mniion. Stats-Utskottet, utan fast mera derföre att jag ansåg, att, då motionen 
(Förts.) till Stats-Utskottet remitterad och man icke kan bestämdt påstå

det vara ett misstag att så skett, Utskottet hellre bort behandla mo
tionen än återlemna densamma och derigenom besvära både sig och 
Kammaren med ett särskiidt utlåtande derom. Kan man deremot 
styrka att det var ett misstag att ifrågavarande motion hänvisades 
till Stats-Utskottet, så kan detta icke hjelpas med mindre än att mo
tionen återlemnas. Jag vågar dock påstå, att motionen lika väl kan 
höra till Stats-Utskottet som till något annat Utskott. Motionären har 
nemligen anhållit, att Riksdagen, så vidt på densamma ankommer, 
måtte besluta sådan förhöjning af den i Kongl. kungörelsen af den 12 
Maj 1871 för tjenstresor bestämda ersättning, som erfordras till betäc
kande af det högre belopp, hvartill entreprenadskjutslegan numera upp
går. Således, när motionären yrkat, att Riksdagen måtte fatta ett be
stämdt beslut i frågan, så är det tydligt, att detta beslut måste afse 
ett penningeanslag, enär frågans afgörande i öfrig! torde tillkomma 
Kongl. Maj:t. Om motionären endast väckt förslag om en hemställan 
till Kongl. Maj:t att taga saken i öfvervägande och sedermera aflåta 
proposition till Riksdagen, så vore det ett annat förhållande, men då 
motionären nu yrkat ett bestämdt beslut från Riksdagens sida, så 
torde deraf följa, att Stats-Utskottet företrädesvis bort behandla frågan. 
Utgår man derifrån, att något bestämdt anslagsyrkande härvidlag icke 
är framstälöt, hade väl Riksdagen i sådant fall bort i underdånig skrif
velse anhålla, att Kongl. Maj:t villo taga saken i öfvervägande och, 
derest penningar beliöfdes, derom till Riksdagen aflåta proposition. I 
formelt hänseende kan således ej någon tvekan förefinnas; men, hvad 
beträffar sjelfva ärendet i öfrigt, så är detta icke af beskaffenhet att 
tillhöra Stats-Utskottet. Då frågan om motionens remitterande inom 
Talmanskonferensen förevar, voro meningarne delade, huruvida motionen 
borde behandlas af ständigt eller af tillfälligt Utskott, och förhållandet 
lärer väl äfven inom Kammaren blifva enahanda.

Hvarje år hafva funnits motioner, om hvilka man varit villrådig, 
till livilket Utskott de borde hänskjutas, men då de varit beslägtade 
med hvarandra, hafva de merendels fått följas åt till samma Utskott, 
dock icke alltid. Önskvärdt vore att en gång för alla få en vass prin
cip i detta fall bestämd, men jag betvifiar att sådant låter sig göra 
och vet derföre icke, åt hvilken sida man bör luta i förevarande fall. 
För min del är jag emellertid benägen att anse motionen i fråga, lik
som andra med den likartade, böra af Stats-Utskottet handläggas. Jag 
har visserligen från motsatta sidan hört det påstående — livilket tro
ligen ock är allmännast, åtminstone bland dem som tillhöra Utskottet 
— att frågor af dylik beskaffenhet böra behandlas af tillfälligt Ut
skott, men detta kan bero på smak och möjligen äfven på den om
ständigheten, huruvida man tror, att Riksdagen, för den händelse en 
med motionen förenad anslagsfråga skulle ställa sig så, att den kan 
genom gemensam votering afgöras, vill på sådant sätt få densamma 
genomdrifven.
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Hvilket beslut Kammaren emellertid i frågan fattar, är mig lik- Ang. en af 
giltigt. Jag bar endast härmed velat angifva min ställning till dan-siat s-utskottet 
samma och att jag anser, att Stats-Utskottet borde hafva handlagt mo- uU;~t 
tionen, när den nu en gång blifvit dit remitterad. (roris.)

Herr Ilörnfeldt: Om, på sätt nästföregående talare antydt, Stats- 
Utskottet i någon man varit tvifvelaktigt, huruvida ifrågavarande, af 
Herr Ehrenborg väckta motion tillhörde detsammas behandling, är det 
antagligt att Utskottet under sådana omständigheter icke återlemna! 
motionen till Kammaren; men Utskottet utgick Irån den åsigt, att mo
tionen icke i något hänseende var att hänföra till de ärenden, som äro 
uppräknade i 39 § Riksdagsordningen och hvilka det åligger Stats- 
Utskottet att behandla. Äfven under antagande, att motionen skulle 
bifallas eller att Riksdagen, så vidt på densamma ankomme, skulle 
besluta sådan förhöjning af den i Kongl. kungörelsen af den 12 Maj 
1871 för tjenstresor bestämda ersättning, som erfordrades till betäc
kande af det högre belopp, hvartill entreprenadskjutslegan numera 
uppginge, skulle i allt fall sådant bifall icke i ringaste man komma 
att inverka på 1877 års statsreglering. Att Stats-Utskottet icke bort 
behandla eu så beskaffad fråga är så mycket mera påtagligt, som det 
alltifrån 1867 års riksdag varit praxis, att alla dylika motioner biff vit 
remitterade, icke till Stats-Utskottet, utan till ett al Riksdagen för 
hvarje särskild! fall tillsatt Tillfälligt Utskott,

Jag tror således icke att något skäl förefinnes för att icke god
känna SLats-U(skottets nu vidtagna åtgärd, ty ett motsatt förfarande 
kunde annars leda derhän, att man ansåge sig kunna till Stats-Utskot
tet remittera nära nog hvilket ärende som helst, utan afseende på om 
det inverkar på statsregleringen eller icke.

För min del tror jag att Stats-Utskottet handlat rigtigt, då det 
förklarat sig icke vilja taga befattning med behandlingen af ett ärende, 
med hvilket Utskottet icke har att skaffa, och vid sådant förhållande 
tillstyrker jag Kammaren att godkänna denna af Utskottet vidtagna 
åtgärd samt att remittera Herr Ehrenborgs motion till behandling af 
något af de Tillfälliga Utskott, som Kammaren redan tillsatt,

Herr Carl Ifvarsson: Jag har begärt ordet blott för att fram
ställa ett par anmärkningar i anledning af den föregående talarens an
förande. Han sade nemligen, bland annat, att hvad man än måtte 
besluta angående ifrågavarande motion, så skulle sådant likväl icke 
hafva någon inverkan på statsregleringen. För min del kan jag dock 
icke förstå annat än att ett beslut angående en förhöjning i statsutgif
terna nödvändigt måste medföra en sådan inverkan, och att sådant 
här skulle blifva förhållandet, framgår ju klart af ordalydelsen i motio
närens förslag.

Onsdagen den 16 Februari.

Herr Hörnfeldt: Jag ber att få fästa den föregående talarens 
uppmärksamhet derå, att jag nämnde, det frågan visserligen kunde 
komma att inverka på statsutgifterna under år 1877, men ingalunda 
på statsregleringen för samma år. Så mycket mindre kan det senare 
inträffa, som, efter hvad kändt är, på de särskilda hufvudtitlarnc fm-
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Ang. en af nas särskilda anslag för bestridande af rese- och traktamentsersättnin- 
Stats- utskottet gar, hvilka anslag äro förslagsanslag.

åtZ‘olZad Jag anser mig sålefles hafva skäl för mitt påstående, att föreva- 
(FortV) rancl° ärende icke på statsreglering^! inverkar, och yrkar på grund 

01 s,; häraf, att Stats-Utskottets åtgörande i detta fall måtte af Kammaren 
godkännas.

Härmed var öfverläggningen slutad. Kammaren godkände Utskot
tets åtgärd att återlemna den ifrågavarande motionen samt beslöt, på 
derom af Herr Talmannen gjord hemställan, att hänvisa motionen till 
behandling af Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 3.

§ 4.

Vid föredragning dernästfaf Stats-Utskottets memorial:
N:o 3, angående en till Stats-Utskottet remitterad motion om skrif

velse till Kongl. Maj:t med anhållan om förändring af stadgandena rö
rande nämndemäns rätt till ersättning för extra förrättningar;

jN:o 4, angående en till Stats-Utskottet remitterad motion om för
höjning af den nämndemän tillkommande ersättning för extra förrätt
ningar; samt

.N:o 5, angående en till Stats-Utskottet remitterad motion angå
ende _ aflåtande af skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om åtgär
der för ordnande af de döfstummes undervisning;

beslöt Kammaren, med godkännande af Utskottets åtgärd att åter
lemna ofvanberörda tre motioner, att hänvisa de två förstnämnda till 
behandling af Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 3 samt den i memo
rialet N:o 5 omförmälda motionen till Kammarens Tillfälliga Utskott 
N:o 1.

§ 5.

Till behandling förekom Stats-Utskottets utlåtande N.-o 6, angå
ende beräkningen af statsverkets inkomster.

Punkten 1.

Bifölls.

Ang. 6*rg- I punkten 2 hade Utskottet, beträffande en inom Första Kamma- 
vtrkstiondcn. ren af Herr L. M. Nordenfelt afgifven motion (N:o 18), hvaruti var 

föreslaget, att den skatt, som kallades bergverkstionde, måtte alldeles 
upphäfvas, på sätt Kongl. Maj:ts proposition till 1872 års Riksdag när
mare bestämde, eller, om detta förslag icke skulle af Riksdagen biträ
das, att de bergverk, hvilka icke åtnjutit eller fortfarande åtnjöte nå
got understöd från statsverket, måtte befrias från samma afgift, på 
anförda skäl liemstält,

att nämnda motion icke måtte till någon Riksdagens åtgärd 
föranleda.



I anledning af denna hemställan yttrade:
Herr Ehrenborg: Denna punkt bör icke helt och hållet lemnas 

med tystnad oanmärkt. Jag vet icke, om det skall anses för djerft att 
vedervåga det omdöme, att äfven inom denna högt upplysta debatte
rande församling någon gång kan inträffa, att äfven den mest skavp- 
synta blick kan blifva skum och förmörkad, så att i följd deraf yrkan
den eller omdömen kunna framgå, som äro skefva eller grundlösa, och 
att, om sådant kan ega ram hos personer, till hvilkas upplysta erfa
renhet Kammarens fleste ledamöter med allt skäl se upp med tillit 
och förtroende, samt dertill kommer, att ärendet i fråga är af beskaf
fenhet, att Kammarens fleste ledamöter naturligen om detsamma icke 
hafva någon synnerligt stor kännedom, följderna häraf måste blifva ganska 
betänkliga. Jag vågar påstå, att förhållandet var sådant vid det till
fälle, då frågan om bergverkstionden förra gången förevar här i Kam
maren — jag minnes ej hvilken dag i slutet af 1872 års riksdag — 
Kongl. Maj:t hade föreslagit eftergifvande af denna skatt och Stats
utskottet tillstyrkt bifall till nämnda förslag; men då frågan bär i 
Kammaren förekom, var det en framstående, ehuru på sista bänken 
placerad representant, som uppträdde och yrkade afslag derå. Det 
fans den tiden ett uttryck, som ännu då hade eu god anklang, och 
det lydde: »aflösning och afskrifning i förening». Denna förening 
räckte dock ej längre än till nästföljande året; då blef afskrifningen 
enka; men ännu år 1872 voro de tu ett. Den ärade representanten, 
som yrkade detta afslag, hade gjort den upptäckten, att bergverks- 
tionden var en grundskatt. Denna tionde var ju nemligen eu skatt, 
och då de ädlare metallerna, för hvilkas bearbetande skatten utginge, 
upptoges på botten i jorden, lag det således nära till hands att be
nämna samma tionde en grundskatt. Ja, större delen af Kammarens 
ledamöter faun detta ord ytterst välljudande, ehuruväl några baxnades 
deröfver, enär alla deras förutvarande föreställningar förvirrades genom 
den alldeles nya upptäckten. Andra furmos — bland dem då varande 
chefen för Finans-departementet, samt representanten från Örebro in. fl., 
— hvilka förgäfves bestredo detta förhållande och klart ådagalade, att 
bergverkstionden icke hade någon annan likhet med grundskatterna, än 
att begge slagen af dessa skatter tillhörde statsverkets ordinarie inkom
ster. Förgäfves framhölls, att grundskatterna voro fixa, på jorden livi- 
lande skatter, men bergverkstionden deremot en af bruttotillverkningen 
utgående produktionsskatt. Förgäfves anfördes att, under det att grund
skatterna utgingo för hemman, bergverkstionden erlades för ett beskatt- 
ningsföremål, som för sin tillvaro icke behöfde mera än blott en liten 
jordfläck med derå uppförda byggnader. Förgäfves erinrades derom, att, 
dä jordbruksfastigheten, just derföre att grundskatt erlades, påfördes 
lägre bevillning än andra föremål, så var bergverkstionden en skatt på 
frivillig fabrikation; förgäfves framhölls, att, då bergverksrörelsen med 
de ädla metallerna allenast med mycken svårighet lemnade någon obe
tydlig vinst, och i följd deraf måste drifvas i stor skala för att drifvas 
med framgång, denna beskattning, som utginge af hela tillverkningen, 
vore hämmande för densamma och ofta omöjliggjorde den till allmän 
nationalekonomisk förlust; förgäfves framhölls det faktum, att råämnet 
och råproduktionen nu ofta exporterades, hvilket otvifvelaktigt i mindre
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Ang. berg
verkstionden. 

(Forts.)

N:o 8.



N:o 8. 6 Onsdagen den 16 Februari.

Ang. berg- mån skulle blifva förhållandet, om denna besynnerliga produktionsskatt 
verUtinnden. icke förefunnes. Allt förgäfves! Ett par andra framstående talare re- 

(Forts.) peterade den förste förslagsställarens yrkande, men — så vidt jag min
nes rätt — allenast med något förändrade, men i sak enahanda orda
lag. Då förslagsställaren för andra gången fick ordet, spetsade jag från 
min dåvarande plats på nerikesbänken mina öron för att få höra hans 
försök till vederläggning af alla de bindande skäl, genom hvilka, i mot
sats till hvad han förmenat, tydligen ådagalagts, att bergverkstiouden 
icke stode i någon slags slägtskap med grundskatterna; och då syntes, 
som om förslagsställaren något tvekat, väl icke om framgången af sitt 
förslag, men om sin saks rigtighet, ty han använde ett bevis af den 
märkvärdiga beskaffenhet, att jag tror mig endast behöfva anföra det
samma, utan att vidare derom yttra mig. Beviset lydde så: att det 
verkligen funnes en likhet mellan bergverkstionden och grundskatterna 
deri, att äfven en af grundskatterna, nemligen kronotionden, en gång 
varit en produktionsskatt, som utgått i visst förhållande till tillverk
ningen, och att det vore möjligt, att bergverkstionden också kunde 
fixeras till visst bestämdt belopp. Detta var repliken; och Kammaren 
afslog på de anförda skälen Ståts-Utskottets utlåtande och Kongl. Maj:ts 
proposition.

Jag tror att detta var ett af de tillfällen — jag har erfarit det 
för min ringa del — då den, som i likhet med mig från början om
fattat och fortfarande vidhåller Kammarens majoritets ursprungliga 
program, kunnat inhemta en nyttig lärdom, i det afseende nemligen att 
i sådana frågor, som det stora flertalet icke satt sig in i, det är be
tänkligt att utan egen pröfning blindt följa äfven den bästa auktoritet. 
— Nu har Herr Nordenfelt i Första Kammaren ånyo upptagit saken 
och till eu början i sin motion föreslagit, att bergverkstionden helt och 
hållet skulle eftergifvas, men sedan i sin reservation inskränkt sitt yr
kande till de bergverk, hvilka icke åtnjutit något understöd eller bidrag 
från statsverket Stats-Utskottet afstyrker detta, och såsom skäl för sitt 
afstyrkande anför Utskottet, att Kongl. Maj:t eller dåvarande föredra
ganden år 1874, det vill säga två år efter afslaget, i sitt anförande till 
statsrådsprotokollet yttrat, att det icke vore skäl att till Riksdagen 
göra någon framställning om bergverkstiondens afskaffande, emedan — 
såsom Utskottet citerar — en sådan framställning antagligen vore att i 
sammanhang med förslag rörande grundskatternas afskrifning förvänta. 
Jag tillåter mig ifrågasätta, huruvida denna Utskottets referering af 
departementschefens yttrande är alldeles exakt. Statsrådet Wsern ger 
nemligen i sitt yttrande till statsrådsprotokollet år 1874 på intet vis 
rätt åt Kammarens upphittning rörande bergverkstiondens likhet med 
grundskatterna; utan han yttrar: att då, under frågans behandling hos 
Riksdagen, bergverkstionden blifvit jemförd med grundskatterna, och 
det vore antagligt, att, i anledning af Riksdagens i underdånig skrif
velse framstälda anhållan, bland annat, om ett förslag till grundskat
ternas afskrifvande, Kongl. Maj:t snart och sannolikt redan nästa år 
komme att låta meddela Riksdagen en fullständig utredning af alla till 
berörda ämnen hörande frågor, dervid då ock förhållandet med berg
verkstionden kunde blifva betraktadt från synpunkten af dess jemför- 
lighet med grundskatterna o. s. v. Dermed har icke departements-
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chefen i allra ringaste mån gifvit rätt åt uppfattningen om bergverks- Ang. berg- 
tiondens frändskap med grundskatterna, utan, såsom jag tydt hans ord, verhstionden. 
endast sagt, att man icke kunde hos Riksdagen föreslå bergverkstion- (Forts.) 
dens afskaffande så nära efter det ett sådant förslag blifvit af Riks
dagen afslaget; utan att man borde vänta, till dess frågan om grund
skatterna kunde förekomma och då undersöka, om någon frändskap 
mellan dem och bergverkstionden egde ruin. Att en dylik frändskap 
icke ingått i lians åsigt, ådagalägges äfven af efterföljande ord: •»hvil
ken jag dock fortfarande icke anser böra vara afgörande för frågan 
om dess snarast möjliga afskaffande.»

Således har departementschefen af den undersökning och jemfö
relse, han anstalt, ingalunda funnit frågorna om grundskatterna ocli 
bergverkstionden böra med hvarandra sammanbindas, utan tvärtom an
sett, att bergverkstionden ju förr desto hellre borde afskaffas, huru 
fort eller långsamt frågan om grundskatternas afskaffande än må 
framskrida.

Kongl. Maj:t höll sitt löfte i fråga om grundskatterna, i det att 
redan följande år framlades en af Kammarrådet Andersson i ämnet 
verkstält! utredning. Denna utredning innehöll dock icke ett ord om 
bergverkstionden, och således torde icke heller han hafva funnit någon 
frändskap mellan dessa båda frågor.

Hvad grundskattefrågan och dess högt efterlängtade lösning be
träffar, tror jag också, att vi för närvarande hafva mera skäl att anse 
frågan om lösningen af denna fråga framskjuten än påskyndad, ty re
dan nästpåföljda år 1873 sammanbands grundskattefrågan med försvars
frågan, ocli vid 1875 års riksdag åter afslogs det i sistberörda fråga af 
regeringen framlagda förslag, att icke tala om att nu motion blifvit 
vackt att helt och hållet afskära bandet. Utsigten för grundskatte
frågans lösning är således numera aflägsnad, på samma gång frågan 
om bergverkstiondens afskaffande deremot framträder med alltmera 
tvingande nödvändighet, ty konjunkturerna för denna näring äro nu be
tydligt försämrade, och landet behöfver nu mera än år 1872 att skona 
denna näring.

Det skäl Utskottet här framstält, eller hvad departementschefen år 
1874 till statsrådsprotokollet anfört, är sålunda för mig icke af någon 
som helst betydelse, nemligen med afseende å den jemförelse mellan nu 
föreliggande fråga och grundskattefrågan, Utskottet anstalt. Man kan 
nemligen ur synpunkten af deras likhet betrakta de sins emellan mest 
olikartade föremål. Så kan man ju betrakta hund och katt ur syn
punkten af deras inbördes naturliga sympati, men betraktelsen leder då 
till det resultat, att en dylik sympati icke existerar. På samma sätt 
leder den af Utskottet anstä-lda jemförelsen lika obestridligt till det 
resultat, att någon likhet mellan de nu omnämnda frågorna icke 
existerar.

Jag liar, mine Herrar, aldrig sjelf haft någon bergverksrörelse, hai 
icke heller nu och får väl heller aldrig någon dylik rörelse, och jag 
har således i frågan icke det ringaste personliga intresse, utan har 
uppträdt endast såsom medlem af ett samhälle, som icke har råd att 
förqväfva någon af dess näringar, till hvilka väl jemväl får räknas till
godogörandet af de ädla metallerna. Det är i sanning upprörande att
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Mg. berg- se, huru vi genom eu skatt, lagd å denna näring, gå miste om en 
verhstionden. nationalekonomisk vinst. Ty jag fäster mig icke vid de 50 å 60,000 

(Forts.) kronor, hvarmed staten genom bibehållandet af denna skatt ökar sin in
komst, dä befintligheten af skatten hindrar dessa verk att så utbilda 
sig, som de borde och kunde göra.

Jag kunde hafva stort skal att yrka antingen bifall till Herr Nor- 
denfelts motion i denna punkt, eller ock återremiss i samma syfte, men 
jag gör det icke; ty saken är för god, att jag genom en förlorad vote
ring vill utsätta mig för att derigenom möjligen skada densamma. Jag 
har i sådant afseende eu färsk erfarenhet uti en nyss inom Kammaren 
förehafd formfråga, der jag för min åsigt hade att åberopa grundlagens 
tydliga bud; min mäktige motståndare åter intet giltigt motiv; det oak
tadt blef jag slagen, ehuru intet annat skäl kunde mot mitt yrkande 
anföras, än det, att det framkommit från skaraborgsbänken. Deremot 
och då jag nu ser Herr Finansministern här närvarande, vill jag hafva 
till protokollet antecknadt min önskan och förhoppning, att den ärade 
nuvarande Finansministern, med sin ungdomliga kraft, måtte finna det 
vara en lätt sak att hos representationen genomdrifva denna fråga, 
utan att afvakta den stora grundskattefrågans lösning, på det att vårt 
land ju förr dess hellre måtte blifva af med en så befängd och skadlig 
beskattning som bergverkstionden.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats slutad, blef Utskottets i 
förevarande punkt gjorda hemställan af Kammaren bifallen.

Punkterna 3 och 4.

Biföllos.

Yttrandet angående »extra ordinarie inkomster», äfvensom den vid 
utlåtandet fogade tabellen, lades till handlingarne.

§ 6.

Föredrogos och biföllos, hvart efter annat, Stats-Utskottets nedan- 
nämnda utlåtanden och memorial:

N:o 7, i anledning af Kongl. Maj:ts proposition angående försälj
ning af det landshöfdingen i Gotlands län tillförene på lön anslagna 
Skälsjö fiske;

N:o 8, i anledning af Kongl. Majds proposition angående eftergift 
af kronohemmansåboen Johan Holmbom i Vaikijaur ådömd skade
ersättning;

N:o 9, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga proposition angående 
beviljande af vissa förmåner för enskilda jernvägsanläggningar; och

N:o 10, angående en af Riksdagens justitieombudsman gjord fram
ställning om rätt att disponera ett på Justitiombudsmans-expeditionens 
stat upptaget kanslistarfvode.
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§ T.

Efter föredragning af Lag-Utskottets utlåtande N:o 1, i anledning 
af Andra Kammarens remiss af motion om ändring af Kongl. cirkuläret 
den 1 Februari 1814, angående skjutsandes skyldighet att afvakta re
sandes ankomst, beslöt Kammaren, med godkännande af Utskottets åt
gärd att återlemna berörda motion, hänvisa densamma till behandling 
af Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 4.

§ 3.

Föredrogs Lag-Utskottets utlåtande N:o 2, i anledning af Andra 
Kammarens remiss af motion om inskränkning i landthandlandes rätt 
att försälja bränvin m. m.

Uti ifrågavarande af Herr F. Malmberg väckta motion (N:o 110) 
var föreslaget, att landthandlande måtte förbjudas försäljning af brän
vin och andra spritdrycker äfvensom vin och maltdrycker, såvida icke 
kommunalstyrelse och Konungens Befallningshafvande i länet dertill 
gåfve särskildt tillstånd; och hade Lag-Utskottet, som ansåg denna 
fråga icke falla inom området för Utskottets i grundlagarne bestämda 
verksamhet, i sitt förevarande utlåtande anmält, det Utskottet af sådant 
skäl funnit sig föranlåtet återlemna motionen till Kammaren.

Herr Malmberg yttrade: Jag anhåller vördsamt, att Herr Talman
nen behagade till Kammaren framställa proposition derom, att jag 
måtte få återtaga hvad i nu föredragna motion finnes föreslaget i afse
ende å försäljning af vin och maltdrycker.

Vidare anfördes icke. På derom af Herr Talmannen gifven pro
position, biföll Kammaren motionärens nu framförda begäran att få 
återtaga sin framställning, i hvad den rörde »vin och maltdrycker»; 
hvarefter Kammaren, med godkännande af Lag-Utskottets åtgärd att 
återlemna motionen, beslöt hänvisa densamma i öfriga delar till Bevill- 
nings-Utskottet.

§ 9.

Föredrogs och lades till handlingarne Lag-Utskottets utlåtande N:o 
3, i anledning af verkstäld granskning af Riksdagens justitieombuds
mans embetsförvaltning.

§ io.
Föredrogos, men blefvo ånyo bordlagda:
Stats-Utskottets utlåtanden Nös 11 och 12 samt memorial N:o 13; 
Sammansatta Banko- och Lag-Utskottets betänkande N:o 1; och 
Lag-Utskottets utlåtanden Nös 4—6.

Andra Kammarens Prol. 1876. N:o 8. 2
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§ Il-

Till bordläggning anmäldes följande inkomna ärenden, nemligen:
Banko-Utskottets memorial N:o 2, angående verkstäld granskning 

af Riksbankens tillstånd och förvaltning;
Lag-Utskottets utlåtanden:
N:o 7, i anledning af väckt förslag om upphäfvande af 45 § i 14 

kap. Strafflagen;
N:o S, i anledning af väckta förslag om skärpning af stadgad på

följd för förfallolöst uteblifvande af part och vittne vid underrätt; och
N:o 9, i anledning af väckt förslag om upphäfvande af frälse- 

ränteegares lösningsrätt vid försäljning af skattefrälse- och frälseskatte
hemman; samt

Andra Kammarens Tredje Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 1 
(i samlingen N:o 1) angående ändring i Kongl. Maj:ts nådiga byggnads
stadga för rikets städer.

Dessa nu för första gången bordlagda ärenden skulle uppföras 
främst å föredragningslistan för nästa sammanträde.

§ 12.

På framställning af Herr Talmannen, beslöt Kammaren att, i en
lighet med hvad Herrar Talmän vid hållet talmanssammanträde öfver- 
enskommit att för Kamrarne föreslå, nästkommande Lördag den 19 in
nevarande månad företaga val af dels sex revisorer jemte tre revisors
suppleanter för granskning af Statsverkets, Riksbankens och Riksgälds- 
kontorets tillstånd, styrelse och förvaltning, dels ock af två revisorer 
och två revisorssuppleanter för hvart och ett af Riksbankens afdelnings- 
kontor i orterna.

§ 13.
Herr C. E. Casparsson afgaf en motion, angående skrifvelse till 

Kongl. Maj:t med anhållan om revision af gällande föreskrifter i afse
ende på eder m. m.; och blef denna motion, som erhöll ordningsnum- 
mern 163, på begäran bordlagd.

§ 14.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:
Herr Nils Östling under 9 dagar från och med den 17 i denna 

månad;
Herr Sahlström under 8 dagar från och med den 19 i denna 

månad;
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Herr Granlund under 8 dagar från och med den 19 i denna må
nad; och

Herr Anders August Andersson under 4 dagar från och med den 
22 i denna månad.

§ 15.

Justerades protokollsutdrag för detta sammanträde. 

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 2 e. m.

In fidem

Gustaf Westdahl.

f

Torsdagen den 17 Februari.
Kl. Va 3 e. m.

§ 1.
Föredrogs och hänvisades till Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 4 

den af Herr C. E. Casparsson i gårdagens sammanträde afgifna mo
tion, N:o 163, angående skrifvelse till Kongl. Maj:t med anhållan om 
revision af gällande föreskrifter i afseende på eder m. m.

§ 2.

Föredrogos, men blefvo för andra gången bordlagda: 
Banko-Utskottets memorial N:o 2;
Lag-Utskottets utlåtanden N:is 7—9; samt
Andra Kammarens Tredje Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 1 

(i samlingen N:o 1).



BT:o 8. 12 Thoradageu dea 17 Februari.

§ 3.

Anmäldes och bordlädes följande inkomna ärenden:
Stats-Utskottets utlåtanden:
N:o 15, angående regleringen af utgifterna under Riksstatens För

sta Hufvudtitel;
N:o 16, angående regleringen af utgifterna under Riksstatens An

dra Hufvudtitel; och
N:o 17, angående regleringen af utgifterna under Riksstatens Tredje 

Hufvudtitel; samt
Banko-Utskottets memorial:
N:o 3, i fråga om afskrifning ur Riksbankens hufvudkontors räken

skaper af åtskilliga fordringar: och
N:o 4, i fråga om afskrifning ur afdelningskontorets i Göteborg 

räkenskaper af åtskilliga fordringar.

Dessa ärenden skulle å föredragningslistan för sammanträdet näst
kommande Lördag uppföras näst efter de val, som, enligt derom fattadt 
beslut, vid början af nämnda sammanträde komma att anställas.

§ 4.

Herr Talmannen hemstälde, huruvida Kammaren, i enlighet med 
hvad Herrar Talmän vid hållet talmanssammanträde öfverenskommit 
att för Kamrarne föreslå, ville besluta att Onsdagen den 23 inneva
rande månad företaga val af dels tjugufyra ledamöter i den nämnd, 
hvilken enligt 69 § Riksdagsordningen eger att döma, huruvida Högsta 
Domstolens samtliga ledamöter gjort sig förtjente att i deras vigtiga 
kall bibehållas, och dels tolf valmän att, gemensamt med tolf valmän 
från Första Kammaren, välja komiterade för tryckfrihetens vård.

Denna hemställan blef af Kammaren bifallen.

§ 5.

Justerades protokollsutdrag rörande det i § 1 omförmälda ärende.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 3/t 3 e. m.

Iii fidem

Gustaf Westdahl.

Stockholm, Ivar Hseggströms Boktryckeri, 1876.


